
cussions sobre la possible creació d’una estruc-
tura que pogués cohesionar i anar més enllà
dels objectius de les societats matemàtiques
d’abast nacional. El projecte, molt natural en
el marc de la consolidació de la Unió Euro-
pea, va donar lloc a una estructura constituent
anomenada Consell Europeu de Matemàtiques.
N’ostentà la presidència Sir Michael Atiyah. En
moltes ocasions, Oberwolfach va oferir genero-
sament la seva infraestructura per a les reunions
d’aquesta incipient institució.

Dotze anys més tard, l’any 1990, el Consell
Europeu de Matemàtiques es va transformar
en la Societat Matemàtica Europea i Friedrich
Hirzebruch en va ser el primer president els anys
1991-1994.

Durant el peŕıode de la seva presidència,
va construir l’estructura bàsica de la Societat,
que, vint-i-dos anys més tard, encara trobem.
Es van crear alguns dels seus comitès; es va
iniciar l’activitat editorial i, en particular, es
va gestar el projecte de publicació de la revista
Journal of the European Mathematical Society ;
es van configurar els Congressos Europeus de
Matemàtiques, amb l’estructura de programa
com l’actual, i els premis per a joves investi-
gadors; es van iniciar contactes amb autoritats

de poĺıtica cient́ıfica de la Comissió Europea,
i es va establir una xarxa de cooperació euro-
pea que ignorava la divisió poĺıtica d’Europa en
dos blocs que la Segona Guerra Mundial havia
deixat.

Coneixedora de la complexitat d’una asso-
ciació cient́ıfica com la Societat Matemàtica
Europea valoro, si es pot encara amb més in-
tensitat, l’immens treball dut a terme pel seu
primer president.

He tingut el privilegi de formar part del
Comitè Cient́ıfic del Centre Banach en els anys
en què el professor Hirzebruch n’era el presi-
dent. Durant les reunions i les converses en
les estones de descans, vaig poder interactuar
amb aquest matemàtic excepcional, l’ant́ıtesi
de l’arrogància, amable i constructiu. Vaig
poder observar la seva perspicàcia en l’anàlisi
de qualsevol problema, i la seva clarividència i
profunditat.

La Societat Matemàtica Europea té el gran
honor de tenir Fritz Hirzebruch com el seu
primer president; una ment privilegiada i un
ser humà generós que, fins els darrers dies
de la seva llarga vida, s’ha mantingut vincu-
lat als múltiples projectes dels quals ha estat
impulsor o actor.

Marta Sanz-Solé
Presidenta de la Societat Matemàtica Europea

Al nostre estimat amic i company Joan Gimbert, 1962-2012

El passat 1 de març
ens va deixar un gran
company i un profes-
sor extraordinari, Joan
Gimbert Quintilla, a
l’edat de quaranta-nou
anys. Joan Gimbert es
va llicenciar en Ma-
temàtiques per la Uni-
versitat de Barcelona

l’any 1985 i es va doctorar en Matemàtiques per
la Universitat Politècnica de Catalunya l’any
2000 amb la tesi dirigida per Miquel Àngel
Fiol titulada Aplicacions de la teoria espectral
a l’estudi de digrafs densos.

Joan Gimbert es va incorporar al món de
l’ensenyament el curs 1985-86. Des del primer
dia, la seva dedicació i preocupació per la tasca
docent van ser una constant. El curs 1991-92 es
va incorporar a l’Escola Politècnica de la Uni-
versitat de Lleida (UdL) com a professor en els
ensenyaments d’Enginyeria Informàtica, quan

tot just feia un any que s’havien endegat. Amb
la seva constància i perseverança vam anar ela-
borant els primers materials docents: àlgebra
per a ciències de la computació, apropament a
la teoria de grafs i als seus algorismes. . . En
Joan era molt actiu i ple d’iniciatives i projec-
tes. A poc a poc, es van anar configurant unes
ĺınies de treball amb què ens sent́ıem a gust i
de les quals va sorgir el Grup de Recerca en
Criptografia i Grafs de la UdL.

En Joan va ser un professor molt estimat
i admirat pels seus estudiants. Sabia motivar-
los; les seves classes eren entenedores i in-
teressants, i hi transmetia el gran entusiasme
que sentia per les matemàtiques i per tot allò
que explicava. El mateix entusiasme que sen-
tia per la recerca, en especial per la teoria de
grafs, que li va permetre fer amistats i col-
laborar amb investigadors d’arreu del món, i
fer importants aportacions centrades principal-
ment en el problema del grau/diàmetre i en els
grafs excèntrics.
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El proppassat 21 de juny amics i companys
d’en Joan del Departament de Matemàtica i de
l’Escola Politècnica Superior de la UdL vam
organitzar un sentit acte en la seva memòria.
El mat́ı el vam dedicar a una vessant de la
seva feina que l’apassionava, la de la recerca,
fent un recorregut per les aportacions més relle-
vants de la seva trajectòria com a matemàtic. Hi
van assistir i participar companys d’altres uni-
versitats, en especial, del grup Combinatòria,
Teoria de Grafs i Aplicacions de la UPC, del
qual formava part. La tarda va tenir un caire
més personal i emotiu. El professorat, el PAS i
l’estudiantat va recordar la seva vessant més
entranyable, humana i propera a tothom. Un
acte amanit d’anècdotes i vivències entorn de
la seva persona, en el qual vam entregar a
la seva famı́lia un llibre amb el recull de to-
tes les mostres de condol i d’estima cap a en

Joan que vam rebre amb motiu de la seva
pèrdua. Un concert interpretat pels seus com-
panys posà punt final a l’emotiu acte.

Al llarg d’aquests anys hem compartit amb
en Joan il.lusions i maldecaps sobre la docència
i sobre la recerca. . . En Joan, però, tenia també
moltes altres inquietuds. La difusió de les ma-
temàtiques, com ho mostren els diferents ar-
ticles que va escriure en revistes divulgatives
sobre els nombres primers o sobre el cercador
de Google. La seva preocupació i dedicació pels
problemes socials i ambientals. I la seva passió
per la natura que et feia despertar l’estima que
sentia. Sempre estava a punt per a organitzar
una excursió de cap de setmana a la muntanya:
a la vall Fosca, a Montrebei, a Arestui. . . o bé
un volt amb bicicleta per les nostres contrades.
Aquella bicicleta amb què el vam veure arribar
tantes vegades a l’Escola. . .

Josep Conde, Nacho López, Josep M. Miret, Ramiro Moreno i Magda Valls
Universitat de Lleida

Noticiari

Parlant d’Imaginary

Després d’una breu introducció general, i
de recordar algunes caracteŕıstiques d’Imagi-
nary/BCN, a aquesta nota sobre Imaginary li
hem donat la forma d’un diàleg en el qual
Manel Udina (U) formula les preguntes i
Sebastià Xambó (X) les intenta respondre.

L’exposició “Imaginary” es va inaugurar el
2008 per iniciativa del Mathematisches Forsc-
hungsinstitut Oberwolfach (MFO). Fou una
de les activitats per a celebrar l’Any Ale-
many de les Matemàtiques. La Reial Societat
Matemàtica Espanyola (RSME), amb vistes a
celebrar el seu centenari el 2011, va decidir fer-
ne, d’acord amb el MFO, una adaptació per a
portar-la a diverses ciutats de l’Estat. El resul-
tat fou “RSME-Imaginary”, que des de gener
de 2011 fins avui (setembre de 2012) ha visitat
catorze ciutats (Salamanca, Valladolid, Palma,
Bilbao, Pamplona, Gijón, Saragossa, Madrid,
Sevilla, València, Màlaga, Barcelona, Albace-
te i Granada). A més de l’exposició intinerant,
CosmoCaixa va dissenyar, en el marc d’un
conveni entre la Fundació “La Caixa” i la
RSME, dues edicions d’una exposició “Imagi-
nary” restringida que es va exposar a Madrid-
Alcobendas (gener a juny de 2011) i a Barcelo-
na (juliol a novembre de 2011). Per a més in-
formació podeu consultar rsme-imaginary.es.
En particular, d’aquesta web hom es pot des-
carregar gratüıtament els programes interactius
de l’exposició.
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